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Csopaki fejlesztések 2019.
Az idei év fejlesztési-pályázati lehetõségeirõl beszélgettünk Amb-

rus Tibor polgármesterrel, aki immár 16. éve a település vezetõje.
– Milyen beruházások valósultak meg a településen 2018-ban?
2018. egy kiugró év volt, hiszen nemcsak a 2018-ra tervezett be-

ruházások valósultak meg, hanem a 2017. évben elkezdett beruházá-
sok is ebben az évben kerültek átadásra. Kiemelném talán a 10 belte-
rületi utca felújítását, amely több, mint 200 MFt-os tétel volt, ennek
a 90%-a pályázati forrás. Elkészült az iskola tetején egy napkollektor
rendszer (106 darab), valamint a tornaterem burkolatának a teljes cse-
réje. A 10 utca mellett, a Füredi utcában mintegy 600 méter hosszon
új térburkolatot kapott a járda.

Számunkra az egyik legfontosabb beruházást az óvoda-konyha át-
helyezése jelentette az Üdülõfalu és Kempingbe, ahol egy 500 adagos
modern fõzõkonyhát sikerült kialakítani. Ezzel párhuzamosan pedig
az óvodában a konyha helyén egy minden igényt kielégítõ tornaszo-
ba készült el, foglalkoztató helységekkel, logopédiai szobával és egy
melegítõ konyhával.

A strandon is sok kisebb beruházás valósult meg. Lecseréltük az
egyik óriás csúszdát, építettünk egy 200 m2-es napozóstéget, a játszóte-
rek fölé napvitorlát emeltünk, új hulladékgyûjtõk, körpadok, wifi és
hangtechnika szolgálja a strandolók kényelmét. Elindítottuk az Egészsé-
ges Csopakért Programot, amely szûrõvizsgálatokon ingyenes védõol-

tások mellett az egészséges életmódot, az egészséges táplálkozást nép-
szerûsíti. Tavaly elkezdtük a Civil Ház felújítását, itt teljes tetõ- és nyí-
lászáró csere történt, a további munkálatokat az idei évben fejezzük be.

(Folytatás a 3. oldalon)

Csopak egy csendes, békés falu a Balaton partján, ahol miközben

igyekszünk megõrizni a nyugalmat és harmóniát, szeretnénk minél

több olyan lehetõséget, szolgáltatást biztosítani a csopakiak számára,

amelyek a modern élet igényeit elégítik ki, és gyakran nagyobb váro-

sokban elérhetõk.

Az egyik fontos tényezõje a helyiek „jól-létének” az egészség.

Szeretnénk minél több kisgyermeket segíteni abban, hogy kiegyensú-

lyozottan fejlõdjön, és vigyázni idõs szomszédaink erõnlétére.

Ezért idén is megrendezzük az Egészség- és Sport napot - az

Egészséges Csopakért program részeként - 2019. május 18-án a Cso-

paki Református Általános Iskolában, az EFOP 1.5.2-16-2017-00001

azonosító számú projekt keretében.

Az idõsebb korosztály számára a Csopaki Kultúrházban minden

héten, kedden 9 órától gyógytorna lesz Bánhidiné Varga Mária gyógy-

tornász vezetésével, amelynek célja, az életminõség és mozgásképes-

ség javítása, a korosodó gerinc és ízületek átmozgatása, az izmok fris-

sítése, rugalmasabbá tétele. A megfelelõ mozgás még a csontritkulás

folyamatát is lassítja, javítja a vérkeringést, erõsíti a szívet.

Az óvodásokat pedig Mikus Zsuzsanna, óvodapedagógus, gyó-

gytestnevelõ vezetésével szervezett prevenciós-korrekciós játékos

mozgásfejlesztõ foglalkozásokra várjuk, hiszen a  gyermekek moz-

gásaktivitása óvodás korban a legnagyobb, mozgásuk – és a moz-

gás által sok más képességük is – most fejleszthetõ a legintenzí-

vebben 

Az óvodai gyógytestnevelés - játékos, prevenciós, korrekciós moz-
gásanyagával lehetõséget ad arra, hogy:

• korrigáljon ott, ahol arra szükség van,
• erõsítsen, ahol gyengeséget tapasztal,
• növelje a gyermek alkalmazkodóképességét,
• segítse, hogy az iskolában való helytállást,
• mentális fejlõdést, stabilitást, egyensúlyt teremtsen,
• speciális, megelõzésközpontú, játékos mozgásfejlesztõ gyakorlat-

anyagával megelõzze, illetve gyógyítsa a már kialakult mozgás-
szervi- és belgyógyászati elváltozásokat

• fejlessze a mozgásfejlõdésben lemaradt vagy részképesség-
zavaros gyermekeket.

A gyógytestnevelés foglalkozáson differenciált, a gyermekek

egyéni adottságaira szabott képességfejlesztés folyik orvosi javaslat-

ra, preventív, valamint korrekciós jelleggel a mozgásszervi – és bel-

gyógyászati elváltozások figyelembevételével.

A tornával kapcsolatosan érdeklõdni Mikus Zsuzsanna óvodape-

dagógusnál lehet.

A tornákról részletesebb leírást a csopak.hu weboldalon olvashatnak.

Tornával folytatódik az Egészséges Csopakért program



Csopak Község
Önkormányzata és a
Balatonfüredi Rend-
õrkapitányság komo-
lyan elhatározta ta-
valy március 12-én,
hogy újjászervezi a
helyi Polgárõrséget.
Azóta sok víz lefolyt a
Dunán, de még a Sió-
csatornán is, de közel
egy év alatt nem halla-
tott magáról a helyi
civil szervezet.

Mint ismeretes a
Csopaki Polgárõr
Egyesület elnöke egy-
hangú szavazással
Bodaki Csaba lett, míg

Márvány Csaba és Szûcs István az elnökhelyettesek. Az elmúlt közel
egy évrõl és a jövõbeni tervekrõl, a polgárõrség vezetõjét kérdeztem.
– Ambrus Tibor polgármester úr és a Balatonfüredi Rendõrkapitány-
ság hathatós segítségével alakultunk újra a tavalyi évben. Sajnos
több dolognak betudható, hogy ilyen lassan jegyezték be a civil szer-
vezetet. Közbejött a nyár, a szabadságolások ideje, de volt, hogy visz-
szautasították a kérelmünket hiánypótlásra. Rengeteg utánajárás, pa-
pírmunka után, végül hivatalosan január 16-án bejegyezték a Csopa-
ki Polgárõr Egyesületet. Csak úgy tudunk részt venni a község életé-
ben, ha felvételt nyerünk a Veszprém Megyei Polgárõr Szövetségbe,
és természetesen az országosba is. Ezek folyamatban vannak, sajnos
nagyon lassan halad. Ráadásul komoly szigorításokat is bevezettek,
hogy mindazon személyeknek, akik jelentkeztek polgárõrnek, a füredi
Okmányirodába kell bemenniük, ahol elkészítik a polgárõr igazolvá-
nyukat. Természetesen igyekszem ezeket a bürokratikus dolgokat
meggyorsítani, ha szükséges, akkor én elviszem az embereket Bala-
tonfüredre, akinek erre nincs rá módja. Reményeim szerint a szezon
kezdetére már teljesen feláll a Csopaki Polgárõr Egyesület – kezdi a
beszélgetést Bodaki Csaba, aki álmában nem gondolta volna, hogy
Magyarországon egy civil szervezet bejegyzése ilyen sokáig tart.

A polgárõrök csak úgy végezhetik a munkát a községben, ha szer-
zõdést kötnek a rendõrséggel, mely szintén folyamatban van. A pol-
gárõrség feladata a közrend, a közvédelem és az utóbbi idõben belé-
pett a környezetvédelem is. Mint minden megalakuló egyesület, így
a polgárõrség is nulla forinttal kezdett. Tavaly az önkormányzat 200
ezer forintot szavazott meg a civil szervezetnek. Ebbõl az összegbõl
fedezték a bankszámla nyitását, a bélyegzõ készítését, a fennmaradó
részbõl pedig a legszükségesebb dolgokat vásárolták meg, úgy mint
mellények, elemlámpák, rádiók, gázspray. Bodaki Csaba nem tagad-
ja, hogy amikor ténylegesen megkezdi a munkáját a Csopaki Polgár-
õr Egyesület, a legnagyobb gondot az autó hiánya okozza majd, hi-
szen nem lehet kérni senkitõl, hogy a saját gépkocsiját használja. Az
Országos Polgárõr Szövetségnek több pályázati kiírása van, mely
szolgálati autóra is vonatkozik. A szervezet vezetõje reméli, hogy si-
keres pályázat esetén, szezonkezdésre már lesz autójuk is.

A civil szervezet tavaly márciusban 21 fõvel alakult meg. Csaba
tisztában van azzal, hogy lesznek néhányan, akik lemorzsolódnak,
nem váltják ki a polgárõr igazolványt. Továbbra is várják a fiatalok
jelentkezését a polgárõrségbe. Ami fontos, hogy büntetlen elõélettel
kell, hogy rendelkezzen az illetõ, 16. életév betöltése szintén kritéri-
umnak számít. A felvételi lapok kitöltése után lehet valaki polgárõr.
Mindezeket Bodaki Csabánál, Márvány Csabánál és Szûcs Istvánnál
lehet leadni. Szeretnének hamarosan szerzõdést kötni a többi csopaki
civil szervezettel is, hogy minél hatékonyabban tudjanak együtt dol-
gozni. Az iskolában pedig különbözõ elõadásokat szerveznének a ta-
nulók részére. Aki pedig szeretne belépni vagy bõvebb információt
kapni a polgárõrségrõl, az kérjük, hívja a 70-395-8229-es telefonszá-
mot vagy írjon a polgarorseg@csopak.hu email címre.

Szendi Péter

2 Események

A szezon elõtt megkezdi munkáját 
a Csopaki Polgárõr Egyesület

Változás történik a lomtalanításnál
A Balatonfüredi Hulladékgazdál-

kodási Nonprofit Kft. idén már

nem közterületrõl, hanem elõze-

tes egyeztetést követõen évente

egy alkalommal ingyenesen ház-

hoz menõ rendszerben szállítja el

a lombhulladékot. A Társaság az

ingatlan használókattájékoztató megküldésével értesíteni fogja a

házhoz menõ lomtalanítás feltételeirõl. 

A szemétszállítási szerzõdés megkötése kötelezõ, ez a feltétele a

zöldhulladék elhelyezésének, a lomtalanításnak. A szerzõdés

meglétét a Közös Önkormányzati Hivatal dolgozói ellenõrizni

fogják és aki nem rendelkezik ilyen szerzõdéssel, az bírsággal

sújtható.

Vigyázzunk településünk tisztaságára!



A Sáner János Kertbarát Kör idén is megtartotta a hagyomá-
nyos újbormustráját. Ez a program 2005 óta rendszeresen meg-
rendezésre kerül, melynek keretében lehetõség nyílik a csopaki
kistermelõ borosgazdák friss borainak megismerésére és borá-
szati tapasztalataik megosztására.

A jelenlevõket Frick Attila, a Sáner János Kertbarát Kör elnöke

köszöntötte, majd Englert Dezsõ élelmiszeripari mérnök, a Paloznaki

Borklub elnöke röviden ismertette a 2018-as évjárat jellemzõit, az

idõjárás hatását, a tavalyi szõlõtermés mennyiségére és minõségére.

Kiemelte, hogy hosszú forró nyár következtében a csopaki szõlõsgaz-

dák a korábbi évekhez képest korábban, már augusztusban szüretel-

hették a jó minõségû bõ termést. A szeptemberi csapadékos idõjárás

miatt sok termelõ a szõlõ rothadásától tartott, azonban a késõbb szü-

retelõk pincéjébõl is jó minõségû borok kerültek az asztalra.

A bormustrára 20 bort neveztek be, amelynek nagy része a hagyo-

mányosan itt termelt olaszrizling volt, emellett chardonay, cserszegi

fûszeres, kékfrankos, otelló fajták is megjelentek.

A program szakmai vezetõje, Englert Dezsõ szerint az új borok

minõsége néhány kivételtõl eltekintve kiváló, de a gyengébbek is

még javíthatóak az elhangzó szakmai tanácsokat követve. Emellett

örvendetes, hogy az újra népszerûsített nagy múltú csopaki dûlõkbõl

érkezett a borok nagy része: Berekhát, Lõcedomb, Kertmög, Kis-

hegy, Bodonkút. Bánfi László
alelnök

Sáner János Kertbarát Kör
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Csopaki fejlesztések 2019.
(Folytatás a címlapról)

– Az utóbbi években rendkívül dinamikusan fejlõdik a belföldi tu-
rizmus, mit tesznek annak érdekében, hogy az egyre növekvõ mennyi-
ségi és minõségi igényeket kiszolgálják?

Csopak adottságainál fogva az ide látogató vendégek mennyiségét
nem tudja növelni, úgyhogy mi mindig a minõséget próbáltuk elõtérbe
helyezni, a már említett beruházások is mind ezt szolgálják. De ezt
szolgálja a közterületek gondozottsága, a játszótereink, funkciókkal el-
látott köztéri parkjaink (fitnesz, mezítlábas ösvény, stb.) és ide tartozik
a település biztonságának a fokozása és a színvonalas programok is. 

– Milyen jellegû beruházások, pályázatok valósulnak meg a településen?
Folytatjuk a tavaly megkezdett beruházásokat, így a Civil Ház fel-

újítását, az Egészséges Csopakért programot. Szeretnénk új orvosi
eszközöket beszerezni. A strandon további felújításokat tervezünk,
egy vizesblokkot újítunk fel, kültéri öltözõket építünk, térburkolatot
növelünk. Szeretnénk, ha egy nagyobb homokfövenyt is ki tudnánk
alakítani. A cél idén is az ötcsillagos Kék Hullám Zászló elnyerése,
azaz maradjunk a legjobbak között. 

És hogyha a vágyakról is lehet kicsit beszélni, akkor szeretnénk, ha

a körforgalom tervezése olyan állapotba kerülne, hogy kivitelezésrõl

tudjunk beszélni. Szeretnénk egy bölcsõdét építeni az óvodához kapcso-

lódóan. Figyelemmel kísérjük a pályázatokat, folyamatosan figyeljük a

pályázati lehetõségeinket és a beruházásokat ehhez is fogjuk igazítani. 

– Mennyire van összhangban a helybéliek elképzelései és az ön-
kormányzat rövid és hosszú távú tervei?

Amióta polgármester vagyok, többször tartottunk fórumokat, kife-

jezetten a település jövõjének, a település irányának a meghatározá-

sáról, ahol mindenki elmondhatta a véleményét és a testületek ennek

figyelembe vételével határozták meg Csopak jövõképét, jövõjét.

Számunkra a

l e g f o n t o s a b b ,

hogy akik „hasz-

nálják” ezt a tele-

pülést, legyen cso-

paki állandó lakos,

ingatlan tulajdo-

nos vagy csak egy-

két napra ide érke-

zõ, az itt léte alatt

jól érezze magát a

szó legszorosabb

értelmében.

– Végezetül,
akik még nem jár-
tak Csopakon, mi-
ért ajánlaná a te-
lepülést?

Csopaknak meghatározó a különleges klímája, szõlõterületei, ki-

váló borászatok és éttermek találhatóak. Nálunk van a Balaton egyik

– ha nem – a legszebb strandja, jó a megközelíthetõsége, egy csendes

pihenõ falu, ahol a kisgyermekesek, a családosok, az idõsek megfele-

lõen ki tudják pihenni magukat.

Korszerû, ingyenes wifi várja a településre érkezõket. Ha pedig ki

akarunk mozdulni, minden irányban közeli nagy városok vannak,

rengeteg kiránduló hellyel, látnivalóval. Mindenki el tudja mondani,

hogy Csopakot miért szereti. Szinte mindenki másért. Nem véletlenül

ez a szlogenünk: Csopak, mert szeretem!

Újbormustra Csopakon



„Nem kényszer, hanem lehetõség”
„A magyar kormány célja a munka-alapú társadalom megte-

remtése, amelyben a gyermekvállalás nem kényszer, hanem lehe-
tõség” – mondta Dr. ifjabb Lomnici Zoltán jogász, politikus, a
Civil Összefogás Fórum nevû szervezet egyik szóvivõje, aki a
Csopaki Polgári Kör meghívására érkezett Csopakra, és Ma-
gyarország helyzete és a nemzeti szuverenitás kérdése az uniós
választások tükrében címmel tartott elõadást a Kultúrházban.

Az alkotmányjogász elõadásának bevezetésében hazánk sikeres
bel-és külpolitikájáról beszélt, külön kiemelte a négy százalék feletti
gazdasági növekedést, az egyre nagyobb arányú foglalkoztatottságot,
az államadósság- és az államháztartási deficit csökkenését, valamint
óriási jelentõségûnek értékelte Michael Pompeo amerikai külügymi-
niszter magyarországi látogatását. Részletesen kifejtette azt is, miért
kellett Magyarországnak megvétóznia az Európai Unió és az Arab
Liga közötti megállapodást.

– A migráció az elmúlt évekhez képest teljesen új dimenzióba lé-
pett – mondta. – A magyar kormány és a magyar külügyminiszter nem
támogathat, és nem írhat alá olyan paktumot, amelybe – lopakodó
jogalkotás keretében – beillesztenék az EU migrációs politikáját. Ez
pedig azt jelentette volna, hogy az aláírók többsége a menekülteket
küldené, nem pedig befogadná, hiszen az arab és az afrikai térség
számára geopolitikailag az egyetlen célterület Európa, ahol már így
is húsz százalék az iszlám aránya.

Lomnici Zoltán szerint mindez nemcsak biztonsági és gazdasági,
de egészségügyi kockázattal is jár, hiszen az Egészségügyi Világ-
szervezet, a WHO adatai szerint az 1,2 milliárd lakosú Afrika népes-

ségbõl csaknem nyolcszázezren érintettek olyan elhanyagolt trópusi
betegségben, amelyre az európai emberek immunrendszere nincs
felkészülve.

– Egy felelõs kormányzatnak tehát ki kell tartania a felelõs migrá-
ciós-politika mellett, melynek egyik legfontosabb lépése, hogy a né-
pességcsökkenést még, ha a rövidtávon könnyebbnek és sikeresebb-
nek tûnhet is, de ne betelepítéssel, hanem a családok támogatásával
érje el. Orbán Viktor napokban meghirdetett akcióterve ennek egy
példátlan és fontos lépése, még akkor is, ha nem mindnyájunkat érint.
Mert a magyar kormány célja a munka-alapú társadalom megterem-
tése, amelyben a gyermekvállalás nem kényszer, hanem lehetõség –
zárta elõadását az alkotmányjogász.

Barta Boglárka
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Jótékonysági Szõlõszem Bál

Február 8-án tartotta idei Jótékonysági Bálját a Szõlõszem Cso-
paki Nagycsaládosok Egyesülete az angolkisasszonyok egykori
nyaralójában kialakított Park Villa különtermében. A telt házas
bál olyannyira sikeres volt, hogy az egyesület a tombola-bevételbõl
százezer forintot utalt át a Ráday utcai kollégiumtûzben elhunyt
négygyermekes, veszprémi édesapa családjának megsegítésére. 

A Szõlõszem Csopaki Nagycsaládosok Egyesülete immár ötödik
alkalommal szervezte meg Jótékonysági Bálját, amelynek mára olyan
biztos törzsközönsége alakult ki, hogy gyakorlatilag a meghirdetése
pillanatában megtelnek asztalai. Ráadásul, akik erre a bálra érkeznek,
nemcsak, hogy jól akarják érezni magukat, de segíteni is szeretnének.
Az eddig rendezvények tombola-bevételébõl ugyanis minden évben
sikerült valamilyen programot – hol koncertet, hol gyermeknapot, hol
pedig közös mozizást – szervezni a falubéli gyerekeknek. Miután
azonban az egyesület január végén értesült a Ráday utcai kollégium-
tûzrõl, és a négygyermekes veszprémi édesapa haláláról, egyértelmû-
vé vált, hogy segíteni kell a tragédia sújtotta családot is. 

A Szõlõszem Egyesület ezúton köszöni mindenkinek, aki felaján-
lásával támogatta a Jótékonysági Bálját, és hozzájárult az idei tombola

rekord-bevételéhez, melybõl a veszprémi család megsegítése mellett
idén is megszervezheti a csopaki gyermekprogramot:

Amigo Együttes, Az 5 tornacsuka mesés útikönyve, Ambrus
Tibor polgármester, Angyali ásványok, Autó-Nexus Kft., Balaton-
Felvidéki Nemzeti Park Igazgatóság, Balaton Pilates, Brázay Ka-
landpark Balatonfüred, Csalló Pálinka Manufaktúra, Csilla Kozme-
tika Szalon, Csopak Község Önkormányzata, Csopaki Mandulavirág
Óvoda, Dezsõ Anita Kozmetikus és Sminktetováló, Dezsõ Róbert
fodrász, Gyukli Pince Balatonfüred, Izus Fitness - Balatonfüred,
Ízlelõ Étterem, Kalincsák Beáta, Kerekedi Csárda, Koczor Pincészet
és Vendégfogadó, Konrádné Kránitz Erika, Lanazsu Fotó, Lélekrez-
dülések, Niederhoffer Edina Fotó, Orsolya - Fashion Line Mozgás-
mûvészeti Egyesület, Õry Adrienn, Park Villa Panzió és Konferen-
ciaközpont, Pool Dr. Medenceszervíz, Steinhausz Andrea, Tamás
Pince, Tombor Balázs, Vass Ibolya fodrász, Vígmolnár Csárda, Vitéz
Pintér Kornél, illetve a sok-sok szülõ, aki tombolatárgyat hozott az
óvodába!

Barta Boglárka
Fotó: Lakatosné Nagy Zsuzsanna



Az Öreghegyi utca lakói az elmúlt évek során több alaklommal je-
lezték az önkormányzat felé, hogy az utca néhány helyen alkalmatlan
a kétirányú forgalomra, esetenként veszélyes, de az biztos, hogy ne-
hézkes rajta a közlekedés.

Az önkormányzat készen állt arra, hogy saját költségvetésébõl el-
végezze a feladatot, ezzel téve könnyebbé az Öreghegyi utca lakói-
nak életét. Az építési szabályoknak megfelelõ szélesítéshez azonban
nem volt elegendõ hely az utcában, így minden érintett ingatlantulaj-
donos kapott egy megkeresést az önkormányzattól azzal a kérdéssel,
hogy hozzájárulna-e ingatlanjából egy darab, néhány négyzetméter
térítés nélküli átruházásához az út számára.

Az önkormányzat javaslata vegyes fogadtatásra talált. A megkérde-
zettek 10%-a lett volna hajlandó felajánlani a szükséges területet az út
megfelelõ kialakításához, másik 10% vagy feltételekkel (pl. csere) járult
volna hozzá, vagy egyéb alternatívát ajánlott (az utca egyirányúsítása a
kiszélesítés helyett), 35% egyértelmûen nem járult hozzá (volt, aki meg-
indokolta a válaszát objektív akadályokra hivatkozva), azonban az érin-
tettek 45%-a bár átvette a levelet, nem reagált a megkeresésre.

A képviselõ testület ezek után nem szavazta meg az utca felújítását.
És ez nem az egyetlen ilyen utca Csopakon.
A környezet élhetõsége, az utcák „komfortfokozata” nem csak az

önkormányzat felelõssége. Csopak azon kevés települések egyike,
amelyik rendre pozitív mérleggel gazdálkodik, így aztán jutna pénz
az utak kényelmesebbé tételére is. Ehhez azonban nagy szükség

lenne az érintettek részvételére, megegyezésére. 
Csopak egyik legnagyobb kihívása a következõ évekre, hogy meg-

õrizze a természeti és építészeti örökségét, adottságait, hiszen – ne fe-
lejtsük el - ez vonzott ide mindenkit. Ugyanakkor a modern élet elvá-
rásainak is meg kell felelni, a csopakiak kényelmét, biztonságát is
fenn kell tartani. Ezek az ellentétes elvárások egyéni szinten is meg-
fogalmazódnak: szeretnénk egy bájos, nyugalmas, érintetlen Balaton-
parti faluban háborítatlanul élni, és ezzel párhuzamosan részesülni
minden kényelembõl, amit a modern fogyasztói társadalom kínál. 

Néha választanunk kell. Ambrus Tibor polgármester

Néha választanunk kell

Vidám napra virradtak a Csopaki Református Általános Iskola ta-
nulói és tanárai február 8-án. Ekkor zajlott le ugyanis a szokásos is-
kolai farsang. A megszokott menetrend szerint elõször a jelmezesek
felvonultak, majd bevonult a királyi pár (Tombor-Madarassy Ilona és

Steinhausz Gergõ nyolcadik osztályos tanulók). Ezt követõen az
egyéni jelmezesek léptek a zsûri elé, majd minden osztály bemutatta
egyéni produkcióját.

Széles skálán mozogtak a fantáziadús „elõadások”:
1. osztály: matrózok
2. osztály: szõlõfürtök
3. osztály: M & M cukorkák
4. osztály: „emoji” figurák”
5. osztály: az idõ múlását idézõ öreg – fiatal – öreg csapat
6. osztály: a trójai faló újraértelmezése
7. osztály: Jégkorszak
8. osztály: Fox dance

Minden csapat fûszerezte elõadását némi tánccal, így a jó hangulat
garantált volt. „A zsûrinek nehéz dolga volt …”, hiszen mindegyik pro-
dukció kiváló volt a maga nemében, de megbirkózott e nemes feladat-
tal Ambrus Tibor polgármester úr, Horváth Erika Szandra iskolatitkár és
Kissné Ughy Bernadett védõnõ. A hagyományoktól eltérõen péntek dél-
után került sor a mulatságra, ami azonban semmit nem vont el az ese-
mény fényébõl. Jó hangulatú, szórakoztató délutánt töltöttünk együtt.

Gégény Marianna tanárnõ
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Farsang volt az iskolában

Népi játék, zene, tánc – farsangoltak az óvodások
A farsang hossza évrõl-évre változik, mivel zárónapja a húsvét

idõpontjához kötõdik. Vízkereszttõl a húsvétot megelõzõ negyven
napos nagyböjt kezdetéig, azaz hamvazószerdáig tart. A farsang a
mulatozás, bolondozás idõszaka. A Mandulavirág Óvoda néphagyo-
mányõrzõ óvoda, így minden ünnepkörben nagy hangsúlyt helyezünk
a hagyományok ápolására, megélésére.

Az óvodai farsangot február 21-én tartottuk. A mókás délelõttre
minden kisgyermek szívesen bújt jelmezbe. Találkoztunk egyebek
mellett rendõrökkel, focistával, hercegnõkkel, több pókemberrel, uni-
kornissal, Másával, boszorkánnyal, pillangóval, katicával, cicával,
Micimackóval, jegesmedvével, állatorvossal, vízimentõvel.

Vastag Richárd néptáncpedagógus visszatérõ vendégként érkezett
meghívásunkra erre az alkalomra. A gyerekek már ismerõsként üdvözöl-
ték Ricsi bácsit, aki idén is rengeteg szórakoztató népi játékot hozott nem-
csak az óvodások, hanem az óvodapedagógusok nagy örömére. A népze-
ne mindannyiunkat táncra perdített, az újonnan tanult kedvenc dalos játé-

kokat – „Háromlábú görbe szék” és a „Hogy a csibe hogy” - azóta is min-
den nap éneklik, játsszák a gyerekek. Az óvodai farsangról természetesen
nem maradhatott el a farsangi fánk sem ebéd utáni desszertként.

Mikus Zsuzsanna



6 Események

Reviczky Gábor meséi horgászatról, 
pajkaszegi kalandokról, és Clint Eastwoodról

20 év után is kirobbanó sikert arat a Zimmer Feri
Valószínûleg a megyehatárig hallatszott a nézõk nevetése,

mely végigkísérte a kedd esti Filmklubot. A vetítés és az utána kö-
vetkezõ pódiumbeszélgetés egyaránt telt ház mellett zajlott, rend-
hagyó módon pedig Reviczky Gábor is a közönség soraiban fog-
lalt helyet. 

Már-már szokás szerint fél öt után kinyíltak a Kultúrház kapui,

hogy a vetítésre érkezõk idejében elfoglalhassák helyeiket a nézõté-

ren. A jelenlévõk legnagyobb meglepetésére pedig nem más, mint a

Zimmer Feri Kossuth-díjas színmûvésze, Reviczky Gábor is csatla-

kozott a nosztalgiázáshoz.

A szobakiadás viszontagságait feldolgozó film jelenetein egy em-

berként derült a terem apraja-nagyja, bár kétségtelen, hogy a legna-

gyobb vigasságot az üdültetést valaha is ûzõknek okozta.

A rekeszizmokat próbára tevõ másfél órát rövidke szünet követte,

majd Kossuth és Jászai Mari-díjas színmûvész helyet foglalt a szín-

padon és készségesen válaszolt az õt faggató Szendi Péternek illetve

késõbb a közönség tagjainak is.

Mesélt az 1997-ben zajlott forgatásról, legismertebb szinkronsze-

repeirõl (Jack Nicholson, Al Pacino, Clint Eastwood, Robert De

Niro), a Színház-, és Filmmûvészeti Fõiskolán eltöltött éveirõl, hor-

gászatról, vadászatról, családról. Színházi munkái közül kiemelkedõ

élményként emlékezett vissza a Hegedûs a háztetõn címû darabra.

Reviczky Gábor szerint Tevje megformálásával egy színész mindent,

mélységet és magasságot – ének, tánc, nevetés – megkap, amit egy

szerepben csak kívánhat. Kollégái közt a Hamlet az etalon, neki

azonban nincs hiányérzete. Gogol, Csehov, Dosztojevszkij, Moliére

darabjain kívül megszámlálhatatlan magyar szerepben is színpadra

állhatott.

Természetesen nem maradhattak ki a beszélgetésbõl az aktuális

történések, a mindennapok sem.

Szabadúszóként 69 évesen is rendkívül aktív életet él, színházi

szerepei mellett rendszeresen forgat, például a 2017 óta töretlen si-

kerrel vetített Mi kis falunk címû filmsorozatot, melynek harmadik

évadja szórakoztatja a tévénézõ közönséget. Hétrõl-hétre jelentke-

zik a Reviczkyvel az erdõben címû dokumentumfilm epizódjaival

is.

Szabadidejébõl igyekszik minél többet családja – felesége, három

lánya, fia és négy unokája – körében eltölteni.

Hujber Zsuzsanna

A vetítés és az utána következõ pódiumbeszélgetés egyaránt telt ház
mellett zajlott, rendhagyó módon pedig Reviczky Gábor is a közön-
ség soraiban foglalt helyet.

Reviczky Gábor mesélt az 1997-ben zajlott forgatásról, legismertebb
szinkronszerepeirõl (Jack Nicholson, Al Pacino, Clint Eastwood,
Robert De Niro), a Színház-, és Filmmûvészeti Fõiskolán eltöltött
éveirõl, horgászatról, vadászatról, családról.



Összefoglaló a 2018 évben végzett lakossági megkérdezésrõl
2018 augusztus és szeptember folyamán Csopakon egy kérdõíves ku-

tatást végeztünk az önkormányzat megbízásából, melynek célja az volt,
hogy a csopakiak értékelhessék az elmúlt évek fejlesztõ munkáját, véle-
ményt mondhassak arról, megoszthassák gondolataikat, javaslataikat a
falu életével, jövõjével kapcsolatban.

A kérdõíven aszerint lehetett értékelni a Csopakon 2018-ban, vagy azt
megelõzõen végrehajtott fejlesztéseket, hogy mennyire tartja azt fontos-
nak a válaszadó, illetve mennyire van azzal megelégedve. A válaszokat
témánként összesítettük, így négy kategóriába soroltuk azokat: fontos-
elégedett, fontos-nem elégedett, nem fontos-elégedett, nem fontos-nem
elégedett. A kérdõívet összesen 333-an töltötték ki. 

Akinek kedve volt, szöveges értékelést is adhatott, leírhatta a véleményét.
17 témát érintett a kérdõív, ezek közül Csopak önállóságának megõrzé-

sét, az ingatlanok értékének emelkedését, a közterületek rendezettségét
(ide tartoznak az arculattal, mediterrán hangulattal kapcsolatos kérdések
is), a strand fejlesztését, a polgármesteri hivatal mûködését, valamint a
közbiztonságot értékelte a nagy többség fontosnak magas elégedettség
mellett (mindegyik témával kapcsolatban 70% felett volt azok aránya, akik
fontosnak ítélték, egyben elégedettek voltak ezekkel a fejlesztésekkel).

Ezekkel a témákkal kapcsolatban megfelelõ információval is rendelkeztek
a válaszadók a saját megítélésük szerint.

A közösségi eseményekkel, ünnepekkel, rendezvényekkel is a válasz-
adók 68%-a volt elégedett és ítélte egyben fontosnak azokat.

A civil szervezetek mûködése, az óvoda és az iskola mûködése, a szo-
ciális juttatások rendszere, az Egészséges Csopakért program, a szõlõte-
rületek levédése, és a Csopaki Kódex megalkotása témákkal kapcsolat-
ban a kitöltõk több, mint 20%-a azt jelezte vissza, hogy kevés informá-
cióval rendelkeznek. Ennek egyik oka lehet, hogy ezek a fejlesztések
nem érintenek egyformán mindenkit, nem olyan látványosak, mint a köz-
biztonság vagy a településkép. Ugyanakkor az élethelyzet, családi álla-
pot változása esetén fontosak lehetnek.

Ezekben a kategóriákban is a „fontosnak tartja” és „elégedett” vála-
szok voltak többségben (50% felett).

Az egyetlen téma, ahol azok aránya volt a legmagasabb, akik nagyon fon-
tosnak tartják azt, de nem elégedettek vele (50% felett), az útfelújítás volt.

Az EMKA Tanácsadó Kft. munkatársai
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Szülõi ajándék - játékokat kaptak az óvodások
Nagy meglepetés érte óvodánkat februárban. Hanák Andrea és Nagy Zoltán szü-

lõk rengeteg új játékkal ajándékozták meg a Mandulavirág Óvoda gyermekeit. A ha-
talmas ajándékdobozokban többek között babák, plüssállatok, társasjátékok, kisebb
nagyobb autók, jelmezek, sporteszközök, kirakók várták a gyerekeket, hogy birtok-
ba vegyék õket. Óvodásaink nagy örömmel bontogatták a szülõi felajánlásként érke-
zett ajándékot, olyan érzésünk volt, mintha karácsony lenne. A különbözõ farsangi
jelmezeket az óvoda mindhárom csoportjában szívesen veszik föl azóta is a gyerme-
kek a mindennapokban. A lányok rendszerint babáznak a galérián, a fiúk inkább a
nagyméretû autóknak építenek garázst, utakat. A társasjátékok pedig nagyon kedvel-
tek a nagycsoportosok körében. Köszönjük a kedves Szülõknek ezt a nem minden-
napi ajándékot, amellyel a csopaki óvodások játék- és jelmeztára gazdagodott.

Mikus Zsuzsanna

Február 15-én H. Vass Ildikó gyógypedagógiai tanár, origami ok-
tató volt a vendégünk. Elméleti és gyakorlati tudást adott át nekünk.

Sok száz éve Japánból került Európába a papírhajtás mûvészete, az
origami. Kellemes idõtöltés a „csak” kedvtelésbõl mûvelõknek, fej-
lesztõ, gyógyító munka a rászorultaknak. A két kezünkre szükség van
a mûveletek során, így a két agyféltekénk is egyszerre mûködik, ha
hajtogatunk. Ezért használják a pedagógusok is fejlesztõ program-
ként a dyslexia, dysgraphia, dyscalculia kezeléséhez.

A papír természetes anyag, tiszteljük benne a fákat! Csak finoman
bánjuk vele, soha ne a körmünkkel élezzük le, hanem ujjbeggyel! –
hívta fel figyelmünket H. Vass Ildikó. Számtalan játék, dísztárgy, hasz-
nálati tárgy is készülhet ebbõl az anyagból. Újra lehet hasznosítani,
például a régi újságokat, naptárakat, reklámkiadványokat (hulladék-
csökkentés, környezetvédelem).

Nagyon szép, kiváló minõségû színes papírokat hozott a tanárnõ.

Kezdésként a zöld lapokból hajtogatott egyszerû kukac és szöcske, kis
mozdulatra „megelevenedtek”, nem kis örömére és derûjére a gyerekek-
nek, felnõtteknek. Különbözõ színû és funkciójú tárgyak készültek (bo-
ríték, tasak, doboz). Lényegesen több idõ múlt el munkálkodással, mint
amit elterveztünk, nem éreztünk „üresjáratokat”. Érthetõen, kellemes
beszédhangon, és többeknek besegítve dolgozott velünk H. Vass Ildikó. 

Zárásként piros papírból szívet készítettünk. Ildikó egy személyes
örömét, élményét is megosztotta velünk. Õ találta ki – többek között
– ezt a szív-modellt is. Számítógépen megmutatta Brazíliában élõ ba-
rátnõjének. Egyszer aztán onnan üzenet érkezett. Vallási ünnepet tar-
tottak, és több száz hajtogatott piros szív volt összegumizva a barát-
nõjénél! „Mi a csuda ez?” – ámult el. A kis origami szíveket tálkának
használták, s ebbe tették a szent ostyát. Kapcsolat a világ másik né-
pével!

A program befejeztével igazán jó érzés volt észlelni, amint „kincse-
ikkel” a kézben (7-8 darab) köszönetet mondtak õszinte mosollyal a
résztvevõk. Eredetileg négy asztalt 5-5 székkel állítottunk be, s hama-
rosan még több asztal és szék kellett. Voltak óvodás- és kisiskolás ko-
rú gyerekekkel anyukák, nagyobbak „egyedül”, nagymamák „szóló-
ban”, s a „díszvendég” egy tíz hónapos fiúcska. Miután szemügyre
vette a világot maga körül, békésen elaludt, míg édesanyja és testvér-
kéje alkotott. Meg kell említenem a bölcsõdés korú Lucát, aki ismerõ-
sen ugráltatta a zöld szöcskét. Talán azért, mert fiatal nagymamája
origami-szakköröse volt Ildikónak?

Dr. Tarnai Dezsõné
NABE csopaki csoportja

Téli esték keretében – origami



A hõsökre emlékeztek

Február 17-én vasárnap ünnepi megemlékezést tartottunk a refor-

mátus templomban. Immár negyedik éve emlékezünk meg a Hõsök

napjáról, amikor felidézzük mindazokat, akik életüket áldozták ha-

zánkért, értünk.

A megemlékezésben részt vettek a Csopaki Református Általános

Iskola tanulói és a Légierõ Zenekar, ünnepi beszédet mondott Simon-

Jójárt Sándor nyugalmazott ezredes. A felemelõ pillanatok során,

fenntartó lelkészünk emlékezett a közelmúltban, a Ráday Kollégium-

ban tragikusan életét vesztett Farkas Zoltánra is. Az istentisztelet per-

selypénzét, 260 ezer forintot a gyülekezet az elhunyt családjának

adományozta, melyet az egyház kiegészített 400 ezer forintra. Ezúton

is köszönünk minden támogatást!
Csopaki Református Általános Iskola
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Elfeledett magyar ételek

Tavaszi bárány-csorba
Az aláb-

bi étel elkészítésére
akkor került sor,
mikor már érezni
lehetett a levegõben
a tavasz illatát, a
földeken megkez-
dõdtek a munkála-
tok, az otthonokba
beköltözött a hús-
vétot váró hangulat.
Hozzávalók 4 sze-
mélyre: 70 dkg bá-
rányhús, 20 dkg sárgarépa, 15 dkg sárgahüvelyû zöldbab, 15 dkg zel-
ler, 2 evõkanál rizs, 3 evõkanál zsír, só, ecet, 10 szál zöldhagyma, 
1 dl tejföl, 1 evõkanál liszt, 3 szál tárkony, 3 szál koriander, 3 szál
petrezselyemzöld.
Elkészítése: A megmosott és felszeletelt zöldséget a hagymával zsi-
radékban lepirítjuk, majd megpároljuk, vízzel felöntjük, és fõni tesz-
szük. Hozzáadjuk a megmosott és földarabolt húst, és tovább fõzzük,
amíg majdnem kész. Beletesszük a kiválogatott, megmosott, külön
kissé megfõzött rizst, – ne sûrítse be nagyon a csorbát – az ételhez
tesszük, majd beletesszük az apróra vágott tárkonyt, és a tûzrõl le-
vesszük. Sóval, ecettel utána ízesítjük, s apróra vágott zöldpetrezse-
lyemmel meghintjük, majd tejföllel összekeverjük, egyszerre befor-
raljuk. Frissen sült fehér házikenyér a legjobb hozzá.

Gál Tamás
mesterszakács, élelmezésvezetõ

Értesítjük, hogy településünk lakosai számára
TÜDÕSZÛRÕ

vizsgálatot tartunk.
Regisztráció: TORNACSARNOKBAN
Szûrés helye: SPORTPÁLYA MELLETT
Idõpont: 2019. MÁRCIUS 6.-7., 8.20-12.00, 12.30-18.10
Kérjük, hozza magával TAJ-kártyáját, személyi igazolványát,

lakcím kártyáját!
A vizsgálat lehetõséget ad a TBC mellett egyéb mellkasi

betegségek idõben történõ felismerésére.
Javasolt minden 40 év feletti lakos számára.

Panasz nélkül is lehet beteg!
TÁJÉKOZTATÓ A TÜDÕSZÛRÉS IGÉNYBEVÉTELÉRÕL:

TÉRÍTÉSMENTES a tüdõszûrõ vizsgálat - Veszprém megyei
állandó vagy ideiglenes lakcímmel rendelkezõ lakosok számára,
amennyiben foglalkozás-egészségügyi eredményt nem kémek - az
alábbi esetekben:
- 40 éven felülieknek évente egy alkalommal ajánlott (beutaló nélkül),
- 18 év alatt (minden esetben dokumentált szülõi beleegyezéssel),
- 16 év feletti - szakképzést intézmény nappali oktatásában részesülõ  

diákok részére (iskolaorvosi beutalóval).
- meghirdetett járványügyi okból.

TÉRÍTÉSKÖTELES (1700 Ft) a tüdõszûrõ vizsgálat az alábbi esetekben:
- foglalkozás-egészségügyi alkalmasság céljából készült vizsgálat

(üzemorvosi beutalóval)
- 18-40 év között (a biztosított saját kezdeményezésére, vagy orvosi

beutalóval)*,
- Veszprém megyei állandó vagy ideiglenes lakcímmel nem ren-

delkezõ lakosok részére,
- egészségügyi biztosítással (érvényes TAJ-kártyával) nem ren-

delkezõ lakosok részére.
Az 1700 Ft térítési díjat kérjük pontosan elõkészíteni, 

mivel pénzváltásra nincs módunk!
*A foglalkozás-egészségügyi alkalmasság megállapításéhoz igénybe vett
tüdõszûrõ vizsgalat dijának megtérítése a munkáltató kötelessége. A szolgál-
tatásról - kérésre - számlái állítunk ki. melyhez szükséges a pontos név cím,
valamint - ha munkáltató nevére szól - a cég adószama A számla a szûrésén
való részvételt igazolja de foglalkozás-egészségügyi alkalmassági igazolás-
nak (eredménynek) nem tekinthetõ mivel orvosi véleményt nem tartalmaz
Az eredmény kiadásához felbélyegzett, saját lakcímre megcímzett borítékot
kérünk a lakosoktól így az orvosi leletezés után postai úton tudjuk küldeni
az eredményt. Lehetõség van az eredmény személyes átvételre is, a
VESZPRÉMI TÜDÕGONDOZÓBAN.
A térítési dij kifizetése után számlamódosíatásra nincs lehetõség! Nyugtát
számlára cserélni nem lehet!
jogszabályok 1997. évi LXXXIIl. törvény rendelkezései. 284 1997. (XII. 23.) Korm.
rendelet 2 számú melléklete. 51 1997, (XII. 18.) NM rendelet

Pályázat
Csopak Község Önkormányzata az
elõzõ évekhez hasonlóan idén is
meghirdeti a Vállalkozói Alapból és
az Idegenforgalmi Alapból elnyer-
hetõ, vissza nem térítendõ támoga-
tásra az alábbi 2 típusú pályázatot:

1. A csopaki mikro és kisvállalko-
zások részére, a versenyképessé-
gük fokozása, a helyi gazdaság
fejlesztése céljából nyújtandó tá-
mogatás
2. Csopak község területén megvalósuló idegenforgalmi fej-
lesztések, korszerûsítések támogatása

A pályázati kiírások és pályázati adatlapokkal kapcsolatban bõvebb
tájékoztatást olvashat a honlapunkon a www.csopak.hu



A Csopak – Paloznak
Horgász Egyesület 2019.
február 16-án tartotta
2019. beszámoló és tiszt-
újító közgyûlését, melyen
Dr. Horváth Imrét vá-
lasztotta a tagság új elnö-
kének. Megválasztásáról,
jövõbeli terveirõl és per-
sze a halakhoz, horgá-
szathoz fûzõdõ kapcsola-
táról beszélgettünk.

A Pápa melletti kisköz-
ségnek, ahol születtem,
csodálatos patakja volt.
Ezzel, benne számtalan
pisztránggal, csukával,
rákkal, kezdõdött minden.
Késõbb, a szüleim úgy
döntöttek, nyaralót építe-
nek Csopakon, így ismer-

kedtem meg a balatoni horgászattal – meséli az egyesület újonnan
megválasztott elnöke. – A családunk mindhárom férfitagja hódol eme
szenvedélynek, amennyiben nevezhetjük ezt annak, az viszont biztos,
hogy remek kikapcsolódás, fõleg, hogy a családom is szívesen fo-
gyasztja a halat. Nekem ráadásul annyi horgászbotom van, hogy né-
ha azt sem tudom, melyiket használjam. 

A Csopak-Paloznak Horgász Egyesületnek a hetvenes évek közepé-
tõl tagja, rendkívül jó barátság alakult ki a tagok között az idõk folya-

mán. Bár a Felügyelõ Bizottságnak elnöke volt, eddig másféle javasla-
tokkal, illetve jogi intézkedésekkel igyekezett hozzájárulni a megfele-
lõ mûködéshez. Azt sosem gondolta, hogy elnökké választják. – Rábe-
széltek, hogy vállaljam el. Nem azt mondom, hogy gyötrõdtem, mert
nyilván nem… Az viszont biztos, hogy nem árt, ha az embernek van
egy kis munkája nyugdíjas létére is. – véli Dr. Horváth Imre 42 évnyi
rendõrségi kötelék után. Amikor a jövõbeli tervekrõl kérdezem, költõi
sorokat idéz: - Ha a fák ágait ritkítjuk, gyönyörû lombozat lesz belõle,
egyet viszont nem szabad: a gyökerekhez nyúlni. Az egyesület is na-
gyon stabil, megfelelõen mûködõ szervezet, én csak ezt szeretném még
jobban összefogni, igazi közösséggé formálni a tagságot. Ehhez szük-
ség lesz rengeteg kezdeményezésre, összefogásra, összejövetelre. Ha
kell kirándulás, ha kell, sporthorgászat. Téli hónapokban készülhetünk
a szezonra, és mindenképp szeretnék vendégeket meghívni. Tartsanak
elõadást, mutassák be eredményeiket, módszereiket. Ezzel gondolnám
bemozgatni a tagságunkat. A közgyûlésen jól látszott, hogy bár több,
mint 200 fõs az egyesület, nagyjából hatvanan voltunk jelen. Nyilván-
való, hogy a távolabb élõ tagjainkra úgy nem tudunk támaszkodni,
mint a helyiekre, nem is szükséges. A helybéliek alkossanak egy ma-
got, és velük kialakítjuk a jó helyi horgászéletet. Nagyon szeretném, ha
a tagság még az eddiginél is jobban bekapcsolódna a község életébe,
még több együttmûködést szeretnék a lakossággal és az önkormányzat-
tal is. Csodát nem tudunk tenni, azt az elnökségnek nem is kell, de eze-
ket a dolgokat meg tudjuk valósítani. – zárta szavait, ehhez pedig csak
jó egészséget és sok sikert tudok kívánni mindannyiunk nevében.

Hujber Zsuzsanna

40 év rendõrségi szolgálat után békésebb vizeken evez
Interjú Dr. Horváth Imrével, a Csopak-Paloznak Horgász Egyesület új elnökével 
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Tudósítás a Csopak-Paloznak HE közgyûlésérõl
A Csopak-Paloznak Horgász Egyesület február 16.-án tartotta

2019. évi beszámoló és tisztújító közgyûlését. A közgyûlésen meg-
hívott vendégként részt vett Ambrus Tibor Csopak község pol-
gármestere, Regdon László ezredes, a Balatonfüredi Rendõrka-
pitányság vezetõje, Dr. Táncsics Aladár a Bakony-Balaton Hor-
gász Szövetség ügyvezetõ elnöke, valamint az egyesület 61 tagja.

Elsõ napirendi pontként Hideghéthy Csaba egyesületi titkár szá-
molt be a vezetõség 2018. évi munkájáról. Ezt követõen Balassa
Lajos elnök adott számot az egyesület öt évben végzett tevékenysé-
gérõl. A pénzügyi, felügyelõbizottsági, etikai és fegyelmi bizottság
beszámolóinak meghallgatása után a tagság a tájékoztatókat egyhan-
gúlag elfogadta.

A beszámolók elhangzása után emlékplakettet adtak át a leköszö-
nõ Vörös Emilné pénztárosnak és Balassa Lajos egyesületi elnöknek.
Ezután került sor az új elnökség, és a tisztségviselõk megválasztására.

Szuromi Miklós a választási bizottság elnöke ismertette a jelöltek
névjegyzékét.

A titkos szavazás alapján a Csopak-Paloznak horgász egyesü-
let elnöksége: Dr. Horváth Imre elnök, Szûcs István elnökhelyettes,
Hideghéthy Csaba titkár, Somogyi Zoltán ifjúsági- és sportfelelõs,
Németh István horgászmester.

Bizottságok tagjai: 
Felügyelõ bizottság: Balassa Lajos elnök, tagjai: Sili Antal,

Németh Antal. Fegyelmi és etikai bizottság: Albrecht Ferenc elnök,
tagjai: Makkos Lajos, Farkas Sándor.

A választási eredmények kihirdetése után a közgyûlés határozato-
kat hozott a horgászcsónak kikötõk díjának emelése, valamint a cso-
paki horgászstég hozzájárulási költségének ügyében. Egyben elfo-
gadta a 2019. évi gazdálkodási és munkatervet. Öt évre megválasz-
totta a jelölõ bizottságot és annak tagjait. A közgyûlés az új egyesü-
leti elnök zárszavával ért véget.

Hideghéthy Csaba Egyesületi titkár
Fotó: Borbély Krisztián



Új színfolttal gazdagodott a Nyugdíjas Klub eddig is színes prog-
ram kínálata. Senior örömtánc csoport alakult dr. Hegedüs Istvánné
támogatásával.

Bevezetõjében elmagyarázta a mozgás, a koncentráció, az agy és
az öröm közötti kapcsolat jelentõségét. Országosan 3 éve indult útjá-
ra az egyre népszerûbbé váló mozgalom.

4 féle koreográfiát tanultunk meg rövid idõ alatt. A jó zene, a fi-
nom mozgáskombinációk, az együttlét nagy örömet okozott a szép
számú jelenlevõknek.

Valóban örömtáncot jártunk!!
Dr. Szabó Róbert a MTA Konkoly Thege Miklós Csillagászati In-

tézet igazgatója nem elõször látogatott el a nyugdíjas klubba. A Nagy
Amerikai Napfogyatkozás címmel tartott, vetítéssel egybekötött
nagyszerû elõadást a hallgatóságnak.

Bevezetõjében szó volt galaxisokról, tejútrendszerrõl, csillagok
felrobbanásáról, ill. a 8 méter átmérõjû, Chilében elhelyezendõ óriá-
si távcsõrõl is, mely a déli félteke égboltját pásztázza, és egy éjszaka
alatt 10 millió jelzést ad ki.

Érdekes volt az ún. Barringer kráter képe, ill. adatai, mely Arizo-
nában található. A kráter 1200 méter mély, 45 méter átmérõjû. Ezt az
óriási krátert egy kb. 300 000 tonna meteorit vájta, mely kb. 50 000
évvel ezelõtt csapódott be. Ma is jól látható, mivel a sivatagban talál-
ható, ezért növényzet nem fedi be.

A másik téma az Egyesült Államokban, 2017. augusztus 21-én be-
következett teljes napfogyatkozás volt. Teljes napfogyatkozás esetén
a Hold elhalad a Nap és a Föld között, rövid idõre teljesen kitakarja
a Napot. Augusztus 21-én Oregontól Dél-Karolináig 14 államban 110
km-es sávban volt megfigyelhetõ a csillagászati jelenség, mely 2 perc
40 másodpercig tartott. 

Az elõadás fantasztikus élmény volt, köszönjük.
Minden évben nagy várakozás elõzi meg a farsang megünneplését.

A nyugdíjas klub tagjai szépen feldíszítették a kultúrház nagy termét.
Az idén is lelkesen készült a kultúrcsoport. Csoó Sándorné és Jáger
Tibor jelenetébõl megtudhattuk egy házaspár hétköznapi gondjait.
Nagy sikert aratott az Eszti néni címû jelenet, melynek szereplõi
Nagy Ferencné, Látos Jenõné, és Eszti néni szerepében Gyarmati
Lászlóné. Oláhné S. Erzsébet farsangi verset mondott, majd a kultúr-
csoport tagjai egy fogadóbeli jelenet keretében mutatták meg, hogy
lehet dalolva mulatni farsangkor. A szendvicsek és sütemények elfo-
gyasztása után Bakonyvári Sándor szolgáltatta a jó hangulatú, vidám
zenét. Sokat táncoltunk és énekeltünk. Mindenki nagyon jól érezte
magát.

dr. Horváth Imréné
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Nyugdíjas klub februári eseményei

A Községi Könyvtár nyitva tartása
HÉTFÕ KEDD SZERDA CSÜTÖRTÖK PÉNTEK SZOMBAT

ZÁRVA ZÁRVA 13.00–17.30 10.00–17.30 ZÁRVA ZÁRVA

Csopak Nyugdíjas Klub
2019. március havi programja

Rendezvények:
Március 04. (hétfõ): Színház látogatás. NÓTI KÁROLY – FÉNYES

SZABOLCS – SZENES IVÁN Nyitott ablak zenés játék
Nóti Károly a harmincas évek legjobb vígjáték-kabaré szerzõi kö-
zé tartozott. Nyitott ablak címû darabja a boldog békeidõk végén
játszódik. Különjáratú autóbusszal, gyülekezés a vasútállomás
és az iskola elõtti parkolóban 16:15-kor

Március 06. (szerda): Nõnapi összejövetel. Nõtagok köszöntése.
Kultúrház: 16 óra

Március 12. (kedd): Elnökségi ülés. Civil Ház 15 óra
Március 13. (szerda): Beszélgetés Ambrus Tibor Polgármesterrel a

2019 évi tervekrõl. Kultúrház 16 óra. Nyilvános
Március 20. (szerda): Demeter Ferenc: Fogyasztóvédelem. tanácsok,

mire kell figyelnünk beszerzéseinknél, vásárlásainknál. Kultúr-
ház 15 óra

Március 26. (szerda): Színház látogatás. Fényes Szabolcs -
Harmath Imre: Maya
A Budapesti Operettszínház régi adósságát törleszti, amikor évti-
zedek után újra színpadra viszi egykori igazgatójának, Fényes
Szabolcsnak legnépszerûbb operettjét, a Mayát. Az 1931-ben író-
dott mû máig hatásosan és igen sokszínûen ötvözi a kor hangula-
tát. Indulás 7 órakor Különjáratú autóbusszal. Gyülekezés a vas-
útállomás és az iskola elõtti parkolóban. Délelõtt a Szépmûvésze-
ti múzeum kiállításának megtekintése tárlatvezetéssel. Szabad
program 12-14 óráig. Délután színház: Operettszínház elõadás
kezdete 15 óra Hazaérkezés várhatóan 20 óra. Italról, élelemrõl
mindenki maga gondoskodik!

Március 27. (szerda): Dr. Kopek Annamária osztályvezetõ asszony:
Ökoturizmus a Balaton-felvidéki Nemzeti Park Igazgatóság terü-
letén címû elõadása. Kultúrház 16 óra

Klubfoglalkozások: Összejövetelek a Civilházban, igény szerinti
napokon és idõpontban. A foglalkozásokat és azok programjait a
szakkörök szervezik.
Könyvtár és pénztár minden szerdán 14-15 között a Civilházban.
Minden kedden 9 órakor torna Varga Mária gyógytornásszal, és
minden szerdán 13:30-kor Szenior örömtánc a kultúrházban!

elnökség

Kérjük a tagságot, hogy a családtagjai körében népszerûsítsék a
Klubunkat, és ha lehet az SZJA1%-t a Klub javára ajánlják fel.

Adó számunk: 18936434-1-19



Az az igazság, hogy a különféle kutya-macska betegségek kö-
zül csak néhány kötõdik évszakhoz. A felelõs kutya- és macska-
tartás egész éves odafigyelést igényel a gazdiktól, különös tekin-
tettel egyes betegségek megelõzésére. 

Tavasszal kezdõdõ problémát jelenthet az arra hajlamos egyedek-
nél a növényi pollenek okozta allergiák megjelenése (fûz, mogyoró,
stb.) Az állat tüsszög, köhög, sokszor orrfolyás, szemváladékolás,
kötõhártyagyulladás látható. Egyes helyeken a bõr kipirul, viszket,
szõrhiányos, gyakran nedvezõ területek alakulnak ki rajta. Elõfordul,
hogy az állat nem csak egy növény pollenjére válik allergiássá, így a
betegség idõben elhúzódhat. Nyár végétõl késõ õszig pedig megjele-
nik a parlagfû, ami szintén erõsen allergén növény.

Az allergiáknak ezen kívül még sok kiváltó oka lehet, az állat korá-
hoz, fajtájához nem kötött, bár például a túltenyésztettség kétségtelenül
hajlamosító tényezõ. Gyakran parazita, például bolha okoz allergiát ku-
tyán, macskán. Ilyenkor szõrhiányos, viszketõ, varas területek jelennek
meg a gerincen a farok elõtt, combokon. Elõfordul, hogy a túlérzékeny-
séget kiváltó ok „bentlakó” állatoknál magában a lakásban van (por,
poratka, takarítószerek), de például az úgynevezett autoimmun allergi-
áknál, külsõ okok nélkül, az állat szervezetében képzõdnek allergizáló
anyagok. Az étel okozta allergiákról összetettsége miatt, – ha van rá
igény – egy másik cikkben írok. Ennyibõl is látszik, hogy sokszor nem
egyszerû rájönni az allergiát kiváltó okokra. Ha a fent leírt tünetek va-
lamelyikét észleli a tulajdonos, lépjen kapcsolatba az állat kezelõorvo-
sával. Az allergiák gyógyíthatók, vagy tünetmentessé tehetõ a beteg.

A mögöttünk hagyott télen nem volt tartósan olyan hideg, ami a
paraziták, kullancsok, bolhák, atkák, parazitapeték számát jelentõsen
csökkentette volna. Ezek most tettre készen várják a tavaszt, szapo-
rodnak és megkezdik „munkájukat” (babesiosis, Lyme kór, atkakór,
galandférgesség). A házi kedvencek külsõ, belsõ parazitamentességét

egész évben biztosítani kell.
Szinte már túl sokféle készít-
mény van forgalomban, tab-
letta, rácsöpögtetõ szerek,
nyakörvek, de nagy különb-
ségek vannak ezek hatékony-
sága között. Választás elõtt
szintén állatorvosi konzultációt javasolok.

A tavasz együtt jár a szúnyogok megjelenésével is. Közülük egy-
re több hordozza a szív- és bõrférgesség kórokozóját, s szúnyog csí-
pésével bejuttathatja azt kutyánk, macskánk szervezetébe, ahol aztán
ezek a paraziták kifejlõdve nagyon súlyos megbetegedést okozhat-
nak. Itt kell megemlítenem az egyre több helyen tartott dísznyulak és
gazdasági célból tartott nyulak mixomatosis elleni védelmét. Ezt a ví-
rusos betegséget szintén szúnyogok terjesztik. A betegség idõben be-
adott vakcinával megelõzhetõ.

Tavaszra ajánlom még a kisállat oltási könyvek ellenõrzését. Kö-
telezõ az 1 éven belüli veszettség oltás megléte. Egyre többen kérik
a kutya, macska vírusos betegségeit megelõzõ védõoltást is. Jóma-
gam az elmúlt hónapokban, ezen vírusok közül, kutyán parvo vírus-
sal, járványos köhögéssel és két esetben szopornyicával találkoztam
(feltehetõen róka kontaktus okozta) Csopakon és a környezõ közsé-
gekben. Macskánál a calici vírus okozta légzõszervi megbetegedés a
leggyakoribb. A legveszélyesebb vírusos kutya- és macskabetegsé-
gekkel szemben hatékony, kombinált vakcinák állnak rendelkezésre,
melyek 1 éves védelmet nyújtanak. Dr. Tarnai Dezsõ

állatorvos
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Hasznos tanácsok a gyógynövényekrõl
A Sáner János Kertbarát Kör meg-

hívására, Takács Ferenc kertészmér-
nök–tanár úr, gomba- és gyógynövény
szakértõ tartott elõadást a kultúrház-
ban a gyógynövényekrõl február 13-
án.

Aki lemaradt róla sajnálhatja, de kár-
pótlást kaphat, ha ellátogat a Gyógynö-
vény-völgy Látogató- és Oktatóközpont-
ba, Zánkán, ahol egész évben szakmai
programokkal, elõadásokkal, rendezvé-
nyekkel, tanfolyamokkal, gyógytea-,
szörp- és füvesbor-kóstolókkal várják a
gyógynövények iránt érdeklõdõket (bõ-
vebben: www.gyogynovenyvolgy.hu). 

A Gyógynövény-völgyben évszaktól
függõen több mint ötszáz gyógynövény-
nyel lehet megismerkedni. Innen indul-
nak gyógynövény- és gombaszedõ túrák, melyeken a Balaton-felvidé-
ken honos növényeket gyûjthetjük is (nem érdemes távoli országokból
csodaszereket hozatni, szervezetünk azt szereti, ami körülöttünk él).

Feri bácsi ezt a sokszínûséget hozta el nekünk Csopakra. Ismeret-
terjesztõ, szórakoztató, vetített képes bemutatót tartott a gyógynövé-
nyekrõl, azok termesztésérõl, szaporításáról, gyûjtésérõl, a gyûjtés
idejérõl, módjáról, a begyûjtött növények szállításáról, válogatásáról,
tárolásáról, feldolgozásáról, és nem utolsó sorban arról, hogy melyik
milyen nyavalyától szabadíthat meg bennünket.

A Gyógynövény-völgyben úgy tartják, nincsenek gyomnövények,
minden növénynek van valamije – virága, termése, szára, kérge, gyö-
kere – ami jó valamire, csak tudni kell, hogy mire, és hinni kell ben-
ne! Azt is tudni kell, hogy mibõl mennyit és hogyan fogyaszthatunk,
mert túladagolva a gyógynövények – akár a gyógyszerek – méreggé

válhatnak! Vannak allergiás tüneteket
kiváltó, és akadnak kifejezetten a kis-
gyermekekre végzetes növények.

Mindnyájunknak van több-kevesebb
ismerete a gyógynövényekrõl, vannak
jól bevált receptjeink is, de igazán az
egyénre szabott teakeverékek hatéko-
nyak. Szervezetünk a keverékbõl képes
kiválasztani, azt a hatóanyagot, amire
szüksége van. Egy erõs hatású mono-tea
akár mérgezõ is lehet!

Örömmel hallgattuk, hogy a gyógy-
növények hatóanyagai alkoholban külö-
nösen jól oldódnak, minek köszönhetõ-
en gyógynövényekkel jótékony gyógy-
borok és gyógypálinkák készíthetõk
(néhány csepp alkoholban oldott tinktú-
ra senkinek sem árt).

A gyógynövényekhez persze sok népi babona és fortély is kapcso-
lódik: ki gondolná ma már, hogy a tetõre telepített kövirózsa hegyes
levele megvéd a mennykõtõl, és a csopaki borászok sem muskotály-
zsályával teszik sokszínûvé a borkínálatukat. A mai borászok a meg-
bontott hordó borát már nem a hordóba lógatott tormával védik a
pimpósódástól, a számítógép vezérelt acéltartályoknak hódoló borá-
szok már csak mosolyognának ezen.

Kertbarátok végül azt is megtudtuk, hogy a gyógynövények hol ér-
zik jól magukat a kertjeinkben, melyik alkalmas rézsûre, talajtakaró-
nak, napos- és árnyékos oldalra. Az elõadás után sokféle betegség
gyógyítását szolgáló speciális teakeverékeket, és ismeretterjesztõ fü-
zetek vásárolhattunk. Köszönjük Takács Feri bácsinak a remek elõ-
adást és a gyógyteákat!

Kovalóczy György

Állatorvosi tanácsok a tavaszi idõszakra
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Csopaki Hírek havilap 2019-es bevezetõ hirdetési
tarifái tavalyi áron

„A kiadók nem napilapot és magazint árulnak az olvasóknak, hanem
olvasókat árulnak a hirdetõknek.”

(Chris Anderson)
Miért érdemes hirdetnie a Csopaki Hírekben? Mert valamennyi csopaki
háztartásba eljut az újság, ráadásul nyáron 2 ezer példányban jelenik meg,
melyet a strandon is olvashatnak az emberek. 
A Csopaki Hírek ezen kívül fent van a község honlapján és Facebook
oldalán is, így több emberhez eljut online is. Hirdessen a Csopakin
Hírekben, hogy vállalkozását, szolgáltatását még jobban megismerjék!
Ne feledje, ha többször hirdet, kedvezményt kap!
1/8 oldal 5 ezer forint+ÁFA/egyszeri megjelenés
1/4 oldal 10 ezer forint+ÁFA/egyszeri megjelenés
1/2 oldal 17.500 forint+ÁFA/egyszeri megjelenés
1/1 oldal 35 ezer forint+ÁFA/egyszeri megjelenés
Az árak a szöveges hirdetés anyagának megjelenítését foglalja önmagában.
A grafikai megjelenítés és vagy fotó(k) közlése felárat tartalmaz. Negyed
éves megjelenés esetén 3% árkedvezmény, fél éves megjelenés esetén
5%-os árkedvezmény, éves megjelenés esetén 10%-os árkedvezményt
biztosít Csopak Község Önkormányzata. Minden hirdetõ esetében az
Önkormányzat szerzõdik a hirdetõfelvétel. A hirdetés valós tartalmáért
minden esetben a hirdetõ vállal jogi felelõsséget!
A következõ elérhetõségeken várjuk jelentkezését: 
• e-mailben: marketing@csopak.hu, 
• telefonon: 87/799-108 
• személyesen: az önkormányzati hivatal marketing irodájában

Tavaszi menetrend a 
Veszprém megyei másodosztályban

A Csopak SC csapata a tabella hetedik helyén állva lép pályára.
Az U19 férfi osztályban a csopaki fiatalok a ranglista negyedik
helyérõl várják az elsõ tavaszi meccset.

2019. 03. 24. 15:00 óra: CSOPAK SC - UGOD SE
2019. 03. 31. 16:00 óra: ÕSI PSK - CSOPAK SC
2019. 04. 07. 16:30 óra: CSOPAK SC - TÓTVÁZSONY SE
2019. 04. 14. 16:30 óra: CSABRENDEK FC - CSOPAK SC
2019. 04. 21. 17:00 óra: CSOPAK SC - TALIÁNDÖRÖGD SE
2019. 04. 28. 17:00 óra: SOMLÓ SC - CSOPAK SC
2019. 05. 01. 19:00 óra: NEMESVÁMOSI LSE - CSOPAK SC
2019. 05. 05. 17:00 óra: CSOPAK SC - SZENTANTALFA NVSE
2019. 05. 12. 17:00 óra: NEMESSZALÓK ESE - CSOPAK SC
2019. 05. 19. 17:00 óra: CSOPAK SC - PEREMARTON SC BERHIDA
2019. 05. 25. 17:00 óra: B.TOMAJI SE BONVINO - CSOPAK SC
2019. 06. 02. 17:00 óra: CSOPAK SC - PÉTI MTE
Az ifi meccsek 2 órával ezen idõpontok elõtt kezdõdnek! Hajrá Csopak!

Gyászhírek
Kelemen Andrea

életének 45. évében,

Szolga Sándorné
életének 80. évében,

Förhécz Sándorné
életének 83. évében elhunyt.

Õszinte részvétünk a gyászoló családoknak!
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